
رئی�س کمیس�یون ام�ور داخل�ی کش�ور و 
ش�وراهای مجلس شورای اس�امی با اشاره به 
مخالفت مجمع تش�خیص مصلحت نظام با نظر 
مجل�س درباره موضوع مورد اختاف ش�ورای 
نگهب�ان و مجل�س در طرح ش�فافیت، گفت: 
مجمع تش�خیص باید پس از رای گیری درباره 
مصوبه مجل�س، طی فرآیندی نظ�ر خود را به 

مجلس اعام می کرد.
به گزارش ایس��نا، محم��د صالح ج��وکار، رئیس 
کمیس��یون امور داخلی کشور و ش��وراهای مجلس 
ش��ورای اسلامی در حاشیه جلسه صحن مجلس در 
نشستی خبری با اشاره به راه اندازی سامانه شفافیت 
آرای نمایندگان مجلس اظهار کرد: همزمان با طرح 
موضوع ش��فافیت در مجلس، سامانه بارگذاری آرای 
نماین��دگان طراحی ش��د و نزدیک ب��ه ۲۰۰ نفر از 
نماین��دگان مجلس به این س��امانه پیوس��تند. این 
سامانه امروز قابل دس��ترس است و مردم می توانند 
با مراجعه به این س��امانه در جریان آرای نمایندگان 

خود در مجلس به طرح ها و لوایح قرار بگیرند.
وی در ادامه به ارائه توضیحاتی درباره سرنوش��ت 
طرح ش��فافیت قوای سه گانه پرداخت و گفت: پس 
از ارس��ال مصوبه مجلس به ش��ورای نگهبان قانون 
اساس��ی، طی چهار نوبت رفت و برگشت، اصلاحات 
لازم درباره ایرادات شورای نگهبان در مجلس انجام 
ش��د. در آخرین رفت و برگشت ش��ورای نگهبان بر 
اس��اس اصل ۱۱۲ قانون اساسی ایرادی مطرح کرد 
که به مجمع تشخیص مصلحت نظام و هیئت عالی 
نظارت بر سیاست های کلی نظام مرتبط می شد. پس 
از اعلام این موضوع، مجلس بر مصوبه خود پافشاری 
ک��رد و از آنجا به بعد مصوب��ه مجلس جهت تعیین 
تکلی��ف به مجمع تش��خیص مصلحت نظ��ام ارجاع 
داده ش��د.جوکار افزود: بر اس��اس قانون در مواردی 
ک��ه اختلافی میان مجلس و ش��ورای نگهبان وجود 
داش��ته باشد، مجمع برای تشخیص مصلحت درباره 
آن اظهار نظر می کند. مجمع چندین جلسه کارگروه 
تخصصی خود را برگزار کرد که ما در آن حضور پیدا 
کردیم و طی سه الی چهار جلسه موضوع در جلسه 
مجمع مورد رس��یدگی قرار گرف��ت و اصل موضوع 
کاملًا روشن بود و آن این بود که مجلس نمی تواند بر 
اس��اس اصل ۱۱۲ قانون اساسی برای مجمع تعیین 
تکلیف کند و مجمع و هیئت عالی نظارت باید از این 

مصوبه مستثنی و حذف شوند.
رئیس کمیس��یون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس عنوان کرد: نهایتاً در آخرین جلس��ه مجمع 

درباره اینکه آیا مصوبه مجلس ش��ورای اس��لامی به 
مصلحت اس��ت یا خیر رای گیری ش��د که اکثریت 
اعضای مجمع تشخیص مصلحت به جز دو نفر، رای 
منف��ی به این موضوع دادند. پس از این موضوع باید 
طی فرآیندی نظر خود را به مجلس اعلام می کرد تا 
مجمع و هیئت عالی نظارت از این مصوبه مس��تثنی 

شوند و سایر موارد قانون برای اجرا ابلاغ شود.
جوکار گف��ت: نهایتاً به ماده ۲۹ آیین نامه داخلی 
مجمع تش��خیص مصلحت نظام اس��تناد کردند که 
البته منجر به رای گیری نش��د؛ بر اس��اس ماده ۲۹ 
در هنگام رس��یدگی به مس��ائل مربوط به تشخیص 
مصلح��ت و در مواردی که اعضای مجمع رای دادن 
به موضوع مورد اختلاف را مش��روط به اصلاح بخش 
دیگ��ری از مواد مصوبه نمای��د که آن بخش موجب 
مخالفت شورای نگهبان نبوده است، مجمع موضوع 
را به اس��تحضار مقام معظم رهبری می رس��اند و در 
صورت موافقت معظم له، نس��بت به بررس��ی بخش 
مورد نظر اقدام خواهند کرد. در اینجا آنچه که اعلام 
کردند این است که رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام استجازه را اخذ کرده و به موضوع ورود کردند؛ 
البته در اینجا این ورود توس��ط هیئت عالی نظارت 
انجام ش��ده اما ماده ۲۹ این امر را مستقیماً بر عهده 
مجمع تش��خیص مصلحت گذاش��ته و هیئت عالی 
نظارت مجدداً نمی توانس��ت به موض��وع ورود کند؛ 
چراک��ه یک مرتب��ه نظر خود را به ش��ورای نگهبان 
اعلام کردند و ش��ورای نگهبان نیز آن را به مجلس 

اعلام کرده است.
وی تاکید کرد: در اینج��ا نیز اگر اجازه رهبری را 
هم گرفته باش��ند، خود مجمع باید به موضوع ورود 
پیدا می ک��رد اما فرآیند طبق قانون انجام نش��ده و 
هیئت عالی نظارت تش��کیل ش��د و ب��ه همه مواد 
مصوبه محلس وارد ش��دند. واقعا دیگ��ر نمی توانیم 
بگوییم که شفافیت قوای سه گانه می تواند اثربخشی 
خود را داشته باشد چراکه کارآمدی خود را از دست 
داده اس��ت. ما همچنان روی این موضوع پافش��اری 

کردیم و طی نام��ه ای به رئیس مجمع اعلام کردیم 
ک��ه مصوبه خود را به مجل��س اعلام کند تا مجلس 
مابقی موارد را دنبال کند. اگر بنا بر این باشد تا طبق 
ماده ۲۹ عمل شود، حتماً باید خود مجمع سایر مواد 

را بررسی کند نه هیئت عالی نظارت.
ای��ن نماینده مجل��س همچنین عن��وان کرد: در 
برخی از رس��انه ها این طور اعلام کردند که در زمان 
بررسی بودجه، هیئت عالی نظارت متوجه استعلامی 
که از ش��ورای نگهبان انجام شده نشده و اعلام نظر 
نکردند و به معنای آن بوده است که چون نظر اعلام 
نشده است، بنابراین تایید است که ]از سوی مجمع[ 
اعلام کردند که نسبت به این موضوع اعتراض دارند 
که قابل قبول نیس��ت چراکه در چهار نوبت موضوع 
میان مجلس و شورای نگهبان رفت و برگشت داشته 
اس��ت.جوکار با تاکید ب��ر اینکه ش��فافیت می تواند 
س��رمایه اجتماعی م��ا را افزایش ده��د و موضوعی 
است که امروز رهبری بر آن تاکید دارند، اظهار کرد: 
در م��واردی که مربوط به مس��ائل امنیتی و دفاعی 
می شود و همچنین ش��وراهایی که در حوزه امنیت 
فعالیت دارند هیچ شفافیتی نباید وجود داشته باشد. 
در مواردی که دس��تگاه ها ش��فافیت را به مصلحت 
نمی دانن��د نی��ز می توانن��د در این زمین��ه مجوزی 
از ش��ورای عالی امنیت ملی اخ��ذ کنند و حتی در 
مواردی در خود قوه قضاییه که موجب وارد ش��دن 
خدش��ه به حیثیت و آبروی افراد اس��ت، مجوز عدم 

شفافیت داده شده است.
وی با بیان اینکه »انتظار داریم این موضوع مجدداً 
در مجم��ع بررس��ی و نظر مثبت در ای��ن باره اعلام 
شود«، افزود: اگر مجمع تشخیص مصلحت و هیئت 
نظارت از اجرای قانون ش��فافیت اس��تثنا می شوند، 
اس��تثنا ش��ود، اما ان ش��اءالله ش��فافیت را به همه 
دس��تگاه های عمومی کشور و جاهایی که مردم دل 
نگرانی دارند، ببریم. چیز مبهمی را در قانون نداریم 
و خود قانون نیز شفاف و کامل است. مردم دل شان 
می خواه��د بدانند جرایمی که پرداخت می کنند، در 
کجا هزینه می شود. تصویب و اجرای این قانون یک 

دلگرمی و پشتوانه ای برای قوای سه گانه است.
رئیس کمیس��یون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس در پاس��خ به این پرس��ش که اگر مجلس و 
هیئ��ت نظ��ارت به توافق نرس��ند، چ��ه راهی برای 
اج��رای قانون وجود دارد؟ گف��ت: دیگر راهی وجود 
ن��دارد چراکه به کل مواد ورود پیدا کردند و آن ها را 
مغایر دانس��تند و ما به بن بست رسیدیم و راهکاری 

نداریم.

با دس�تور رئیس مجلس بندی از لایحه بودجه 
به کمیس�یون تلفیق ارجاع شد که در آن سقف 

پرداخت حقوق کارکنان دولت برداشته می شد.
به گزارش ایس��نا، نمایندگان مجلس در جلس��ه 
علن��ی بند الحاقی م��اده ۱۸ را بررس��ی کردند. در 
ای��ن بند آمده »حق��وق و مزایای قانون��ی کارکنان 
وزارتخانه ه��ا، موسس��ات دولتی و نیروهای مس��لح 
بدون تعیین س��قف پرداخت حق��وق و مزایا به طور 

کامل پرداخت می شود«.
در ابت��دا اصل این ماده در مجلس مورد بررس��ی 
قرار گرفت که البرز حسینی نماینده خدابنده، گفت: 
این ماده به معنای برقراری حقوق های نجومی است 
و اگر ما س��قف حق��وق را برداریم دیگر چیزی قابل 

کنترل نیست.
پس از آن، اصل این ماده به رای مجلس گذاش��ته 

شد که نمایندگان با آن مخالفت کردند.
س��پس مجلس وارد بررسی پیش��نهاد حذف این 
بند ش��د؛ علی اصغر عنابس��تانی نماینده سبزوار در 
طرح پیش��نهاد حذف خود گفت: برداش��تن سقف 
حقوق مغایر عدالت اجتماعی است. شایسته مجلس 
نیست که سقف حقوق را بردارد که در نهایت شاهد 

بازگشت حقوق های نجومی باشیم.
رحیم��ی مظفری نماینده سروس��تان ب��ه عنوان 
مخالف ح��ذف این بند، گفت: چه کس��ی گفته که 
برداشتن سقف حقوق به معنای حقوق های نجومی 
اس��ت؟ چرا باید کس��ی که در تهران و زیر کولر کار 
می کند با کسی که در جنوب و در آن گرما مشغول 

به کار است حقوق یکسان بگیرند؟ بعد دوستان اسم 
کارکن��ان وزارت نفت را می آورند. فیش حقوقی من 
ب��ا آنها را منتش��ر کنید که ببینیم ای��ن خبرها هم 

نیست.
ای��ن نماینده مجلس با اش��اره به این که امس��ال 
تعدادی از دانش��گاه علوم پزشکی شیراز به خارج از 
کش��ور رفتند گفت: پس احساس��ی تصمیم نگیرید 
عدالت به این معنی نیس��ت که هم��ه به یک اندازه 

حقوق بگیرند.
غنی نظری نماینده خلخال به عنوان موافق حذف 
گفت: اینکه س��قف حقوق وجود نداشته باشد منجر 
ب��ه ایجاد حرج و مرج در سیس��تم اداری می ش��ود. 
راه ح��ل اینکه حقوق های برخی مش��اغل همچون 
متخصصان و پزش��کان مس��تثنی شود این است که 
در ش��ورای حقوق و دس��تمزد مواردی برای آنها به 

تصویب برسد.
وی ادام��ه داد: اینکه عزیزان در س��کوهای نفتی 
فعالیت می کنند و باید حقوق دیگری بگیرند درست 

است اما اگر سقف برداشته شود نتیجه آن است که 
یک فردی در س��تاد وزارت نفت حقوق ۹۳ میلیونی 

می گیرد که این خلاف عدالت است.
محس��ن زنگنه س��خنگوی کمیس��یون تلفیق در 
توضیح این بند، گف��ت: ما در اینجا تاکید داریم که 
حقوق و مزایای دولت بر اس��اس قانون باشد؛ طبق 
ماده ۷۴ مدیریت خدمات کشوری حقوق شاغلان و 
بازنشس��تگان و وظیفه بگیران پنج سال با پیشنهاد 
س��ازمان به تصویب هیات وزیران می رس��د و نباید 

سقف حقوق از هفت برابر حقوق ثابت تجاوز کند.
وی افزود: ما در اصلاح س��اختار بودجه هستیم و 
حق نداریم س��قف را بر خلاف قانون ایجاد کنیم. ما 

هم با نجومی بگیران مخالفیم.
کمال علیپور نماینده قائمش��هر در تذکری گفت: 
آنچه در کمیس��یون با صحن مطرح ش��ده متفاوت 
اس��ت. ما با ش��رایطی مواجه هس��تیم که خلبانان 
ما به کش��ورهای حاش��یه خلیج فارس می روند و یا 
اینکه پزش��کان و متخصصان م��ا مهاجرت می کنند 
چون برای آنها سقف حقوق گذاشته ایم. اگر دغدغه 
خروج متخصص��ان و نخبگان را داری��م باید به این 
موارد توجه ش��ود. در نهایت ح��ذف این بند به رای 
مجلس گذاش��ته ش��د که باز هم مورد مخالفت قرار 
گرف��ت؛ محمدباقر قالیباف رئیس مجلس این بند را 
برای بررس��ی بیشتر و رفع اش��کالات به کمیسیون 
تلفیق ارجاع داد و تاکید کرد که باید قانون مدیریت 
خدمات کش��وری به خصوص ماده ۵ آن در این بند 

مورد توجه قرار گیرد.

نایب رئی�س کمیس�یون امور داخلی کش�ور 
و ش�وراهای مجل�س گف�ت: معط�ل مان�دن 
طرح ش�فافیت قوای س�ه گانه در هیات عالی 
نظ�ارت مجمع تش�خیص مصلح�ت، علی رغم 
رف�ع ایرادات مورد نظ�ر در مجلس قابل قبول 

نیست.
محمد حسن آصفری در گفت وگو با ایسنا، درباره 
آخرین وضعیت طرح شفافیت قوای سه گانه و سایر 
دس��تگاه ها، بیان کرد: بحث شفافیت مورد مطالبه 
عموم مردم اس��ت و باید در هم��ه حوزه ها به ویژه 
در س��ه قوه این ش��فافیت وجود داشته باشد. هیچ 
بخش��ی نباید دور خ��ود برای ش��فافیت خط قرمز 
بکشد. ش��فافیت در دس��تگاه ها هرچه گسترده تر 

باشد قطعا به نفع کشور است.
وی در ادام��ه اظهار کرد: اینکه مردم را در برخی 
از حوزه ها نامحرم بدانیم به صلاح کش��ور نیس��ت. 
برخ��ی از حوزه ها ک��ه جنبه طبقه بن��دی خیلی 

محرمانه دارد، می تواند ش��فاف نباش��د اما در تمام 
بخ��ش های دیگر حتی مجمع تش��خیص مصلحت 
نظام، هیات وزیران و شورای عالی قضایی می تواند 
ش��فافیت حاکم باشد. لازم اس��ت همه بخش ها از 

موضوع شفافیت تمکین کنند.
نماینده مردم اراک در مجلس ش��ورای اس��لامی، 
تصری��ح کرد: معط��ل ماندن طرح ش��فافیت قوای 
س��ه گانه در هیات عالی نظارت مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام باتوجه به اینک��ه مجلس ایراداتی را 
ک��ه این هی��ات گرفته بود، مرتفع ک��رد قابل قبول 
نیس��ت. انتظار می رود هرچه سریع تر این طرح در 
هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت تعیین 

تکلیف شود.

 جوکار: طبق قانون به مواد طرح شفافیت مجمع می تواند 
ورود کند نه هیئت عالی نظارت

بند مربوط به برداشتن سقف حقوق به کمیسیون تلفیق ارجاع شد

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور پاسخ داد

طرح شفافیت قوای سه گانه به کجا رسید؟
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فواید برگزاری دومین جشنواره پسته شهرستان آذرشهر از بعُد حمایتی به روایت "عصرآزادی"

آذرشهر ویترین پسته آذربایجان

رئیس دانشگاه آزاد واحد تبریز خبر داد؛

شهر اولین ها میزبان دو رویداد 
پژوهشی و فناورانه نوین
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عصرآزادی/ سرویس فرهنگی/ شهرام صادق زاده: رئیس دانشگاه 
آزاد اس�امی آذربایجان شرقی از میزبانی واحد تبریز در برگزاری 
بیست و یکمین همایش ملی حسابداری ایران، سومین همایش بین 
المللی حس�ابداری ایران و اولین همایش ملی کاربرد فناوری های 

نوین در مهندسی عمران خبر داد...

نقش گردشگری در توسعه 
اقتصادی شهر تبریز

 شهردار تبریز: 
عمارت تاریخی ساعت تبریز تخلیه می شود

3
 تولید موتور در موتورسازان شتاب 

بیش از ۱۰۰ درصدی گرفته است

3

 صنعت گردشگری 
در ایران و راه کارهای 

توسعه آن!

2

یوسف بخشی زاده 
مربی ماه لیگ دسته 

اول فوتبال شد

حضور نوونوردیسک 
پارس در نمایشگاه 

ایران فارما

6

3

سرمقاله

رئیس مجلس ش�ورای اسامی در پاسخ به اخطار نماینده مایر گفت: رویکرد صندوق توسعه ملی در حال تغییر است و 
این موضوع نیز در جلسه سران قوا مورد بحث قرار گرفته و در حقیقت با حضرت آقا مطرح شده  است.

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام احد آزادی خواه در جلسه علنی مجلس و در جریان رسیدگی به لایحه برنامه هفتم توسعه جمهوری 
اسلامی ایران در اخطاری با استناد به اصل ۱۱۰ قانون اساسی اظهار کرد: بر اساس سیاست های اقتصاد مقاومتی، سهم صندوق توسعه 
ملی مشخص است و ریاست سازمان برنامه و بودجه نیز اظهار کرده که اگر کم آمد، از صندوق برمی داریم؛ درحالیکه این اقدام خلاف 
اصل ۱۱۰ قانون اساس��ی اس��ت.وی تاکید کرد: برداشت از صندوق توسعه ملی برابر قانون است و اذن رهبری را می خواهد و هر ساله 

نیز برای برخی موضوعات بعد از اذن رهبری حق برداشت از صندوق توسعه ملی را داریم.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در واکنش به اخطار آزادی خواه گفت: رویکرد صندوق توسعه ملی 

در حال تغییر است و این موضوع نیز در جلسه سران مورد بحث قرار گرفته و هم در حقیقت با حضرت آقا مطرح شده  است.

در پاسخ به اخطاری

قالیباف: 
رویکرد صندوق 
توسعه ملی در 
حال تغییر است


